

УДК 502.4
DOI: 10.7868/S25000640250209

ПРИРОДНО-ЗАПОВЕДНЫЙ ФОНД СТЕПНЫХ РЕГИОНОВ ЮГО-ЗАПАДА РОССИИ: ИСТОРИЯ ФОРМИРОВАНИЯ И ПЕРСПЕКТИВЫ РАЗВИТИЯ

© 2025 г. Академик А.А. Чибилёв¹

Аннотация. Кратко изложены некоторые исторические аспекты заповедного дела в четырех субъектах Российской Федерации, расположенных на юго-западе степной зоны страны: в Херсонской и Запорожской областях, в Донецкой и Луганской народных республиках. Именно здесь, в бассейнах нижнего течения Днепра и Северского Донца, на рубеже XIX–XX веков закладывались основы отечественного заповедного дела. Первые опыты В.В. Докучаева по созданию целинных степных заповедных участков – научных станций на опытных полях Деркульского и Великоанадольского лесничеств на территории современных ЛНР и ДНР, – а также создание первого частного заповедника Ф.Э. Фальц-Фейна были «прологом» будущей заповедной системы СССР и современной России. Именно эти опыты в Донбассе и Приазовье высоко оценивались созданной в 1912 г. Постоянной Природоохранительной комиссией Императорского Русского географического общества и были включены в первый план географической сети заповедников России, представленный в 1917 г. В.П. Семёновым-Тян-Шанским.

В настоящее время идет активный процесс интеграции природно-заповедного фонда четырех субъектов РФ в государственную систему особо охраняемых природных территорий. Обобщение многолетнего опыта деятельности заповедников Новороссии и Донбасса позволит разработать оптимальные режимы сохранения степных экосистем. Рассмотрены перспективы оптимизации и расширения заповедных резерватов.

Ключевые слова: природно-заповедный фонд, Херсонская и Запорожская области, ДНР, ЛНР, Аскания-Нова, Донбасс, Приазовье, Сиваш, Донецкий кряж, степные экосистемы.

THE NATURE RESERVE FUND OF THE STEPPE REGIONS OF SOUTHWESTERN RUSSIA: HISTORY OF FORMATION AND PROSPECTS FOR DEVELOPMENT

Academician RAS A.A. Chibilev¹

Abstract. The article briefly describes some historical aspects of nature conservation in four regions of the Russian Federation located in the south-western part of the steppe zone: Kherson and Zaporozh'e regions and the Donetsk and Lugansk people's republics. The foundations for the national nature protection system were laid here in the basins of the lower reaches of the Dnieper and Severskiy Donets at the turn of the 19th and 20th centuries. First attempts of V.V. Dokuchaev in creating virgin steppe protected areas – scientific stations on the experimental fields in Derkul and Veliko-Anadol forestries on the territory of present LPR and DPR, as well as F.E. Falz-Fein's first private nature reserve, were the starting point to the future system of protected areas in the USSR and today's Russia. It was these experiments in the Donbass and the Azov regions that were highly appreciated by the Permanent Nature Conservation Commission of the Imperial Russian Geographical Society, established in 1912, and included in the first plan for the geographical network of nature reserves in Russia presented by V.P. Semenov-Tian-Shansky in 1917.

¹ Институт степи Уральского отделения Российской академии наук (Institute of Steppe of the Ural Branch of the Russian Academy of Sciences, Orenburg, Russian Federation), Российская Федерация, 460000, г. Оренбург, ул. Пионерская, 11, e-mail: orensteppe@mail.ru

Currently, there is an active process of integrating the territories of the natural reserve fund from four subjects of the Russian Federation into the state system of protected areas. Summarizing long-term experience in the reserves of Novorossia and Donbass will allow us to develop optimal conservation measures for steppe ecosystems. This article discusses the prospects for optimizing and expanding natural reserves.

Keywords: nature reserve fund, Kherson and Zaporozh'e regions, DPR, LPR, Askania Nova, Donbass, Azov region, Sivash, Donetsk Ridge, steppe ecosystems.

СПИСОК ЛИТЕРАТУРЫ

1. Чибилёв А.А. 2018. *Картины природы Степной Евразии. Том 1: От предгорий Альп до Южного Урала*. Москва – Оренбург, Институт степи УрО РАН, РГО: 172 с.
2. Чибилёв А.А., Тишков А.А. 2024. Сохранение экосистем степного и лесостепного междуречья Днепра и Дона. *Вестник Российской академии наук*. 94(2): 149–157. doi: 10.31857/S0869587324020079
3. Маринич А.М., Пашченко В.М., Шищенко И.Г. 1985. *Природа Украинской ССР. Ландшафты и физико-географическое районирование*. Киев, Наукова думка: 224 с.
4. *Физико-географическое районирование Украинской ССР*. 1968. Киев, изд-во Киевского университета: 683 с.
5. Веденьков Е.П., Ющенко А.К. 1987. Заповедник Аскания-Нова. В кн.: *Заповедники СССР: Заповедники Украины и Молдавии*. М., Мысль: 114–138.
6. Ардамацкая Т.Б., Зелинская Л.М., Уманец О.Ю., Федоренко А.П. 1987. Черноморский заповедник. В кн.: *Заповедники СССР: Заповедники Украины и Молдавии*. М., Мысль: 154–177.
7. Болденков В.С. 1987. Азово-Сивашское заповедно-охотничье хозяйство. В кн.: *Заповедники СССР: Заповедники Украины и Молдавии*. М., Мысль: 178–185.
8. *Атлас природных условий и естественных ресурсов Украинской ССР*. 1978. М., ГУГК: 183 с.
9. Симоненко В.Д. 1977. *Очерки о природе Донбасса*. Донецк, Донбасс: 149 с.
10. Осичнюк В.В., Ткаченко В.С., Ющенко А.К. 1987. Украинский степной заповедник. В кн.: *Заповедники СССР: Заповедники Украины и Молдавии*. М., Мысль: 93–113.
11. *Столетие Постоянной Природоохранительной Комиссии Русского географического общества*. 2012. М., Русское географическое общество: 94 с.
12. Ткаченко В.С., Осичнюк В.В., Ющенко А.К. 1987. Луганский заповедник. В кн.: *Заповедники СССР: Заповедники Украины и Молдавии*. М., Мысль: 74–92.
2. Chibilev A.A., Tishkov A.A. 2024. [Preservation of ecosystems of the steppe and forest-steppe interfluvies of the Dnepr and Don]. *Vestnik Rossiyskoy akademii nauk*. 94(2): 149–157. (In Russian). doi: 10.31857/S0869587324020079
3. Marinich A.M., Pashchenko V.M., Shishchenko I.G. 1985. *Priroda Ukrainskoy SSR. Landshafty i fiziko-geograficheskoe rayoniroyvanie*. [The nature of the Ukrainian SSR. Landscapes and physico-geographical zoning]. Kiev, Naukova dumka: 224 p. (In Russian).
4. *Fiziko-geograficheskoe rayoniroyvanie Ukrainskoy SSR*. [Physico-geographical zoning of the Ukrainian SSR]. 1968. Kiev, Kiev University: 683 p. (In Russian).
5. Veden'kov E.P., Yushchenko A.K. 1987. [Askania Nova Nature Reserve]. In: *Zapovedniki SSSR: Zapovedniki Ukrainy i Moldavii*. [Nature reserves of the USSR: Nature reserves of Ukraine and Moldavia]. Moscow, Mysl': 114–138. (In Russian).
6. Ardamatskaya T.B., Zelinskaya L.M., Umanets O.Yu., Fedorenko A.P. 1987. [The Black Sea Reserve]. In: *Zapovedniki SSSR: Zapovedniki Ukrainy i Moldavii*. [Nature reserves of the USSR: Nature reserves of Ukraine and Moldavia]. Moscow, Mysl': 154–177. (In Russian).
7. Boldenkov V.S. 1987. [The Azov-Sivash nature reserve and hunting farm]. In: *Zapovedniki SSSR: Zapovedniki Ukrainy i Moldavii*. [Nature reserves of the USSR: Nature reserves of Ukraine and Moldavia]. Moscow, Mysl': 178–185. (In Russian).
8. *Atlas prirodnikh usloviy i estestvennykh resursov Ukrainskoy SSR*. [Atlas of natural conditions and natural resources of the Ukrainian SSR]. 1978. Moscow, Main Directorate of Geodesy and Cartography: 183 p. (In Russian).
9. Simonenko V.D. 1977. *Ocherki o prirode Donbassa*. [Essays on the nature of Donbass]. Donetsk, Donbass: 149 p. (In Russian).
10. Osichnyuk V.V., Tkachenko V.S., Yushchenko A.K. 1987. [Ukrainian Steppe Reserve]. In: *Zapovedniki SSSR: Zapovedniki Ukrainy i Moldavii*. [Nature reserves of the USSR: Nature reserves of Ukraine and Moldavia]. Moscow, Mysl': 93–113. (In Russian).
11. *Stoletie Postoyannoy Prirodookhranitel'noy Komissii Russkogo geograficheskogo obshchestva*. [The centenary of the Permanent Environmental Protection Commission of the Russian Geographical Society]. 2012. Moscow, Russian Geographical Society: 94 p. (In Russian).
12. Tkachenko V.S., Osichnyuk V.V., Yushchenko A.K. 1987. [Lugansk Nature Reserve]. In: *Zapovedniki SSSR: Zapovedniki Ukrainy i Moldavii*. [Nature reserves of the USSR: Nature reserves of Ukraine and Moldavia]. Moscow, Mysl': 74–92. (In Russian).

REFERENCES